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Z kraje ve zkratce | Otec a syn Turtákovi zachránili Lenku Zimmermannovou | Jubilejní sklářské sympozium bude | Moni-
ka Absolonová dostala dárek, koncertuje s Karlem Gottem | Vratislavická Porta poslala do fi nále dvě dua | Představujeme 
oddělení liberecké nemocnice | Bílí Tygři vstupují do nové sezony s novým trenérem |  Vydejme se do obce proslavené skláři
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nabízí. Hned zpočátku může některé po-
těšit náborový příspěvek (který ovšem 
není nárokový), po dobu služby dostá-
vá každý voják desetitisícový příspěvek 
na bydlení. Vojenský plat pak rozhodně 
není nezajímavý. Někdo zvláště oceňu-
je mimořádnou pravidelnou a velmi dů-
kladnou zdravotní péči, jiní si cení zase 
možností zvyšování kvalifi kace v růz-
ných odborných kurzech (včetně kurzů 
jazykových pro ty, kteří cizí jazyk využijí 
ve své funkci). Další položkou v pomysl-
ném seznamu výhod je síť vojenských 
re kreač ních zařízení. Po odchodu z ar-
mády čekají na člověka výsluhy podle 
odsloužených let.

Nováčci a mise
Někteří mladí lidé přicházejí na odděle-
ní náboru krajských vojenských velitel-
ství s velice jasnou představou – chtějí 
sloužit v jedné ze zahraničních misí na-
ší armády. Zde je nutno říct, že to zdale-
ka není tak jednoduché. Do takové služ-
by jsou vybíráni vojáci už zkušení a na-
víc nutně po absolvování dalšího spe-
ciálního výcviku. Všem, kteří se chtějí 
realizovat právě takovým způsobem, 
nezbývá, než doporučit trpělivost.

Jak se přijímá do armády
Přijímací procedura má v armádě ve 
srovnání s civilním prostředím svá spe-
cifi ka. Armáda si vybírá velmi pečlivě, 
a tak musí být zájemce připraven na to, 
že celý proces bude poněkud složitější, 
než je tomu zpravidla třeba v soukro-
mé fi rmě. Vše často začíná telefonátem 
na informační linku 800 154 445, zhléd-
nutím stránek www.novakariera.cz
nebo přímo návštěvou na jednom ze 
14 krajských vojenských velitelství.

V první fázi by se každý měl zaměřit na 
to, aby si uspořádal všechny informa-
ce, které dostane, a dobře si promyslel, 
zda je jeho rozhodnutí opravdu zralé – 
někteří zájemci časem zjistí, že něco si 
představovali jinak a odcházejí, i když už 
vynaložili určité úsilí. Ti opravdu rozhod-
nutí musí dodat nutné podklady a s vo-
jenským profesním poradcem vyplní žá-
dost o povolání do služebního poměru.

Výběr v Praze a Olomouci
Následuje to hlavní: vlastní výběr, te-
dy dvoudenní procedura, absolvovaná 
v Praze nebo Olomouci, při níž je každý 
uchazeč důkladně zdravotně vyšetřen, 
otestován z hlediska fyzické zdatnosti 
a prověřen vojenským psychologem. 
Kdo to myslí se vstupem do armády 
vážně, může už dopředu trénovat se-
dy-lehy, shyby, skok z místa… Při výbě-
ru se armáda musí rozloučit až s desít-
kami procent uchazečů. Zde se naplno 
ukazuje, že služba v ozbrojených silách 
se nehodí pro každého – a že ne každý 
se hodí pro ni. Těm úspěšným je odmě-
nou nabídka zcela konkrétního místa, 
na které mohou nastoupit hned po vo-
jenském výcviku ve Vyškově.
Jak bylo řečeno výše – armáda není pro 
každého. Ti, kteří se pro ni rozhodnou 
a jsou vybráni, se stávají součástí sta-
bilního profesionálního týmu s rostou-
cí domácí i mezinárodní prestiží. Mnozí 
si plní svůj sen o práci, která může ba-
vit, a vykonávají-li ji zodpovědně, jsou 
za to patřičně ohodnoceni. A to není 
v dnešní době málo.

Povolání vojákPovolání voják
- rostoucí prestiž- rostoucí prestiž

Armáda při-
jímala v po-
sledních letech 
stovky nových 

profesionálních 
vojáků a v nasaze-

ném tempu nepolevu-
je ani nyní. V roce 2009 

má být přijato více než 
1 000 vojáků, a to na pozice jak řidičů 
či střelců s minimálním požadavkem 
na vyučení, tak na místa vysokoškolsky 
vzdělaných profesionálů na základní 
velitelské funkce. Alespoň část této na-
bídky se týká prakticky všech krajů.

Co obnáší být vojákem
Být vojákem zdaleka neznamená jen 
nosit v pracovní době předpisově upra-
venou uniformu a pyšnit se postupně 
rostoucí vojenskou hodností. Ze širšího 
pohledu je to spjato s celým komple-
xem odlišností od běžného zaměstna-
neckého poměru defi novaných v záko-
ně o vojácích z povolání. Jedním z hlav-
ních rysů služby je nutnost vykonávat 
ji podle potřeb ozbrojených sil, a to jak 
na území našeho státu, tak i v zahrani-
čí. Vojáky se zkrátka nestávají lidé, pro 
které je změna bydliště něčím zcela ne-
představitelným. Jejich smlouva je uza-
vřena vždy na dobu určitou (poprvé 
obvykle na čtyři až šest let) a před jejím 
uplynutím bývá při shodě obou stran 
prodlužována. Na začátku kariéry musí 
každý voják – a to třeba i kuchař – ab-
solvovat tří až šestiměsíční intenzivní 
vojenský výcvik. 

Armádní benefi ty
Mnozí si život vojáka spojují s množ-
stvím výhod. Některé armáda opravdu 

Nadešla doba, kdy v úvahách o novém zaměstnání poměřujeme nejen plat, různé benefi ty či vzdále-
nost od bydliště, ale také stabilitu zaměstnavatele na trhu práce. Obavy o stálost pracovního místa 
mohou být frustrující, a proto je pochopitelné, že vzrůstá zájem o ta, kterých se nestabilita praktic-
ky netýká. Taková místa nabízí také Armáda České republiky.

Text: Jan Táborský
Foto: Petr Berounský

Příště čtěte:Příště čtěte:  
Výlety do minulostiVýlety do minulosti

PLASTOVÁ SKLA ZDARMA 
36 MĚSÍCŮ ZÁRUKA

www.oko-optik.cz

20% SLEV20% SLEVAA NA OBRUBY
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Liberecko

Zlato za nejlepší 
turistický web

U příležitosti konání letošního ročníku 
konference Internet ve státní správě 
a samosprávě udělil ministr pro míst-
ní rozvoj Cyril Svoboda Libereckému 
kraji Zvláštní cenu ministra pro místní 
rozvoj za nejlepší turistickou prezen-
taci na webových stránkách v katego-
rii regiony při soutěži Zlatý erb (http://
www.liberecky-kraj.cz).
„Tohoto úspěchu si vážíme o to více, že 
jsme znovu obhájili vítězství v této sou-
těži z roku 2006. Vždycky je jednodušší 
zvítězit, než výsledky obhájit,“ uvedla 
statutární náměstkyně hejtmana Lidie 
Vajnerová, která má na starosti mimo 
jiné i cestovní ruch.
„Realizací portálu reagujeme na neustá-
le se zvyšující požadavky potenciálních 
návštěvníků Libereckého kraje, kteří po-
třebují být detailně informováni o nabíd-
ce v dané destinaci, a to v celé šíři – jak 
o turistických cílech, službách cestovní-

ho ruchu, tak i o náplních volného času 
a aktivní dovolené. Internet představuje 
nejvhodnější médium pro tento účel, 
neboť kromě vysoké dostupnosti nabízí 
též možnost permanentní aktualizace 
informací,“ doplnila.
Do Libereckého kraje putovala ještě 
další cena, a to v kategorii nejlepší 
elektronická služba. Jako první se 
umístila radnice v Semilech. Poro-
ta ocenila její projekt zasílání MMS 
zpráv z mobilního telefonu, jimiž lidé 
upozorňují vedení radnice na různé 
nepořádky ve městě, například černé 
skládky. 
Navíc v soutěži o nejlepší webovovou 
stránku města skončil Jablonec nad 
Nisou těsně za Moravskými Budějovi-
cemi na 2. místě.  (lan)

Dopravní podnik
rozšiřuje služby

Novou linku do Prahy provozuje Do-
pravní podnik města Liberce, a.s., který 
na základě řádné licence takto rozši-
řuje své stávající služby pro cestující. 
Společnost GTS Travel je pouze partne-
rem na nové pravidelné lince, nikoliv 
provozovatelem dopravy. Informovala 
o tom mluvčí Dopravního podniku 
města Liberec, a.s., Martina Poršová. 
„GTS Travel je zadavatel reklamy na auto-
busech této linky a dále spolupracujeme 
na předprodeji jízdenek,” dodala Marti-
na Poršová.  (met)

V Severočeském muzeu
vystavuje fotografi e

Zdeněk Mrkáček
V Severočeském muzeu v Liberci vysta-
vuje fotografi e turnovský přírodově-
dec, ochránce přírody a publicista Zde-
něk Mrkáček. Výstava Duše Českého 
ráje představuje přírodu Českého ráje 

– kraje pískovcových skalních měst, 
borových lesů a rybníků v hlubokých 
údolích, území bohatého na historické 
a kulturní památky i lidovou architek-
turu. 
„Jako fotograf tráví převážnou většinu 
času v Českém ráji, déle než 25 let syste-
maticky fotografuje živou i neživou příro-
du a krajinu Českého ráje. Od roku 2003 
samostatně vystavuje fotografi e krajiny, 
rostlin a živočichů. Dosud uskutečnil 25 
výstav, a to nejen v Turnově a v dalších 
městech regionu, ale i v Polsku (Jawor) 

a na půdě Senátu České republiky ve Vald-
štejnském paláci v Praze,“ řekl o něm 
jeho kolega Jan Vonička.
RNDr. Zdeněk Mrkáček (nar. 1956) pra-
cuje jako zoolog – ornitolog a pracov-
ník pro práci s veřejností na Správě 
Chráněné krajinné oblasti Český ráj 
v Turnově a je především ochranářem 
přírody.  Kromě autorství či spoluau-
torství desítek populárně naučných 
článků, scénářů výstav, naučných fi l-
mů či rozhlasových reportáží je auto-
rem dosud tří knih (Příroda v Českém 
ráji, Ptáci Českého ráje, Duše Českého 
ráje) a spoluautorem dalších šesti 
knih.   (lan)

Včelaři mají 
šanci na dotace

Nový grant ve výši 400 000 korun ur-
čený na podporu včelařství schválilo 
zastupitelstvo. Cílem je podle radního 
pro zemědělství a životní prostředí Ja-

roslava Podzimka přispět k zachování 
a rozvoji tohoto důležitého zeměděl-
ského odvětví.   
„Nový grantový program si klade za 
cíl podpořit zájem začínajících včelařů 
a stávajícím včelařům pomoci ke zvý-
šení počtu včelstev a zkvalitnění chovu. 
Úkolem programu je také podpořit umís-
tění včelstev do oblastí, kde chov včel ne-
existuje nebo je rozšířen v nedostatečné 
míře,“ řekl radní a připomněl, že včela 
opyluje 90 procent hmyzosnubných 
rostlin, že včelí produkty jsou vý-
znamné ve výživě dětí i dospělých 
a že včelařství má na území Liberecké-
ho kraje dlouholetou tradici, některé 
včelařské organizace zde působí i více 
než 100 let. 
„Včelařské organizace i samostatní vče-
laři budou moci získat na jeden projekt 
až  50 000 korun. Žádat bude možné na 
náklady spojené s prevencí onemocnění 
a obnovou uhynulých včelstev, u kterých 
nebyla zanedbána prevence,“ upozor-
nil Jaroslav Podzimek s tím, že výzva 
k předkládání žádostí je plánována na 
4. května a termín uzávěrky příjmu 
žádostí bude 18. června.  (lan)

Přes čtyři miliony
eur pro Jablonec

Ministr pro místní rozvoj Cyril Svobo-
da koncem března schválil Integrova-
ný plán rozvoje města (IPRM) Jablonec 
nad Nisou pro zónu Žižkův vrch a oko-
lí. IPRM byl schválen na základě dopo-
ručení výběrové komise Ministerstva 
pro místní rozvoj ČR, která zasedala 
25. března a přidělila Jablonci nad Ni-
sou dotaci z EU ve výši 4 393 360 € 
(téměř 120 milionů korun). 
Zóna je vymezena hraničními ulicemi 
Skřivánčí, Vodní, Havlíčkova, Nádraž-

ní, U Balvanu, Poštovní, Liberecká, 
Polní, U Nisy, Na Můstku, Plynární, 
Na Výšině a Pasířská. Ve vymezené 
zóně budou revitalizována veřejná 
prostranství (dětská hřiště, komuni-
kace, park Nová Pasířská, otočka MHD 
apod.) a dojde k regeneraci bytových 
domů (nové výtahy, okna, rozvody, 
lodžie, zateplení, střechy apod.). Ob-
dobí realizace jednotlivých aktivit 
v zóně IPRM je plánováno na léta 
2010 až 2014.  (met)

Co bude s objektem
bývalé porodnice?

O osudu bývalé porodnice v Turnovské 
ulici jednali jablonecký místostarosta 
Otakar Kypta s hejtmanem Stanisla-
vem Eichlerem a radním kraje pro re-
sort sociálních věcí a menšin Pavlem 
Petráčkem.
„Mluvili jsme o hospici, paliativní péči, 
sociálních službách, LDN i o domově dů-
chodců. Dohodli jsme se, že je třeba vytvo-
řit pracovní skupinu složenou ze zástup-
ců kraje, města i odborné veřejnosti, která 
by měla najít nejvhodnější variantu řeše-
ní,“ komentoval setkání místostarosta 
Kypta. Je třeba se dohodnout, jaká bu-
de skladba zařízení, zda bude jedno či 
víceúčelové a hlavně, jaký bude model 
fi nancování provozu.  (met)

Iuventus, gaude! byl 
jedničkou v Budapešti

Dětský pěvecký sbor Iuventus, gaude! 
jablonecké ZUŠ získal absolutní vítěz-
ství v kategorii dětských sborů na 12. 
ročníku mezinárodní soutěže a festi-
valu v maďarské Budapešti. O úspěchu 
informoval ředitel školy Vít Rakušan. 
Ze všech akcí pořádaných pod záštitou 
Asociace mezinárodních soutěží Musi-
ca Mundi má tato soutěž největší tradi-
ci.  (met)

Cenu za nejlepší turistický web v ČR 
převzala náměstkyně hejtmana Lidie 
Vajnerová.

Jablonecko
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„Přeji trojčatům hodně spokojený ži-
vot a rodičům, aby je děti nezlobily,“ 
řekl při předávání šeku, květin a dal-
ších dárků Stanislav Eichler, který si 
jedno z trojčat pochoval v náručí. 
Trojčátka Michaela, Martina a Moni-

ka se narodila 14. září 2008, jsou od 
sebe k nerozeznání, že i maminka si 
musí pomáhat s identifi kací cedul-
kami na rukou. Jsou totiž jednova-
ječná a mají ještě sestřičku Adélku.
Obec rovněž poskytla rodině vedle 

fi nančního daru také pomoc tím, že 
jí zajistila pečovatelku, kterou platí.
„Rodině však pomáhá celá řada babi-
ček z naší vsi a také vlastní děda,“ po-
děkovala všem přítomným starost-
ka.  (rd)

Přání spokojeného života
košťálovským trojčatům

Košťálov | Manželům Darině a Romanu Janouškovým z Košťálova-Kundratic, kterým se loni v září narodila troj-
čata, předal šek na 20 000 korun hejtman Libereckého kraje Stanislav Eichler. Slavnostního vítání občánků v sá-
le Obecního úřadu v Košťálově se zúčastnili ještě krajský radní Jaroslav Podzimek, starostka obce Lenka Cinci-
busová a místní obyvatelé.

Trojčata v náručí rodičů a hejtmana Stanislava Eichlera (druhý zleva) a Andělka v rukou radního Jaroslava Podzimka.

Jubilejní sklářské sympoziumJubilejní sklářské sympozium

Akce se uskuteční 18. až 21. červ-
na a bude součástí tradičních Sklář-
ských městských slavností, které bu-
dou mít své centrum na náměstí Mí-
ru. 
„Toto rozhodnutí se setkalo s přízni-
vým ohlasem doma i ve světě. Důka-
zem budiž, že většina z oslovených 
sklářských výtvarníků a designérů již 
předběžně potvrdila účast. Výběr vý-
tvarníků byl v kompetenci výtvarné ko-
mise, ve které jsou zastoupeny všech-
ny pořádající subjekty Ajeto Lindava, 
Egermann Nový Bor, Slávia Nový Bor, 
TGK Skalice u České Lípy a Vyšší odbor-
ná škola sklářská a SOŠ v Novém Bo-

ru. Výtvarníci tentokrát nebudou re-
alizovat svá díla v provozech Crysta-
lexu, takže bylo nutné při výběru zo-
hlednit kapacitní a technické možnosti 
spolupořádajících fi rem. Výtvarná ko-
mise se shodla na tom, že i přes od-
lišné podmínky a nový charakter IGS 
bude do značné míry zachována kon-
cepce a fi lozofi e předchozích ročníků, 
tedy setkání sklářů, kteří během sym-
pozia přímo vytvoří nová díla,“ uve-
dl místostarosta Nového Boru Stani-
slav Valdman.
Tradice sympozií začala v roce 1982 
a trvala nerušeně v tříletých inter-
valech, tak má přece jen důstojné 

Nový Bor | Po krachu společnosti Crystalex v Novém Boru, tradičního pořadatele sklářských sympozií ve městě, 
se zdálo, že jubilejní desátý ročník  International Glass Sympozia – IGS 2009 se letos neuskuteční. Naštěstí organi-
zátorské veslo převzalo město Nový Bor, a tak se sklářští designéři a výtvarníci přece jen sejdou.

Text a foto: Rudolf Dlouhý

pokračování, i když trochu v jiné po-
době. Význam setkání světových au-
torů si uvědomil i Liberecký kraj a ze 
svého rozpočtu uvolnil na pořádání 
akce 150 tisíc korun.
Předpokládaná účast je zhruba 40 
sklářských výtvarníků z ČR i ze za-
hraničí. Bude mezi nimi i nestor čes-
kých sklářských výtvarníků René 
Roubíček, dále například Ivo Rozsy-
pal, Václav Machač, Jiří Šuhájek, Mi-
lan Handl, Eva Švestková, Stanislava 
Grebeníčková a David Vára. Na akci 
bude i velice populární Bořek Šípek. 
Z USA přijede Rob Stern, z Holand-
ska Bernard Heesen, Dán Lene Bos-

ket, z Číny Guan Donghai a další.  
„Práci výtvarníků a jejich součin-
nost s týmy sklářských řemeslníků bu-
de moci sledovat i veřejnost a výsled-
ky budou představeny na výstavě, je-

jíž otevřením sympozium skončí,“ zve 
již nyní do města skla místostarosta 
Stanislav Valdman. 

Sklářští výtvarníci letos využijí na sympoziu místo provozoven zkrachovalého 
Crystalexu i dílny a učebny Vyšší odborné školy sklářské a SOŠ v Novém Boru.

Dík za záchranu Lenky

„Je to úžasné, jak Martin Turtak a je-
ho syn pohotově zareagovali, překona-
li strach a z automobilu hrozícímu vý-
buchem ženu, invalidní řidičku Lenku 
Zimmermannovou, vynesli. Jejich čin 
navíc ostře kontrastuje s lhostejností 
okolí,“ řekl mimo jiné hejtman. 
„Chvíli jsem troubila, ale pak už jsem 
to vzdala. Nenašel se nikdo, mimo Tur-
takových, kdo by mi pomohl. To mě na 
sousedech trochu mrzí,“ řekla Zimmer-
mannová.  
„Dnes jsem po měsíci poprvé řídila. Bez 
pomoci bych nepřežila, za což moc obě-
ma zachráncům děkuji,“ dodala pro-
jektová manažerka občanského sdru-
žení Esy Handicap Help Lenka Zim-
mermannová. Dodala, že už byla smí-
řená s osudem, při autonehodě před 
deseti roky zahynul její syn, protože 

se mu nedostalo první pomoci.
Jak spontánně prozradil podnikatel 
Martin Turtak, na nějaké  nebezpečí 
oba vůbec nemysleli. Jeho syn Mar-
tin, který chodí do 7. třídy na ZŠ Brou-
movská v Liberci, zase potvrdil, že si 
ohně v autě všiml jako první a otce 
upozornil.
„Zastavil jsem okamžitě uprostřed silni-
ce a rozeběhl se k autu. Naštěstí byly ote-
vřené dveře a tak jsem paní Lenku odnesl 
do bezpečí. Pak jsem ještě volal na č. 150, 
ukázalo se, že nikdo z přihlížejících nevy-
točil číslo záchranky ani hasičů. Ale hlav-
ně, že to dobře dopadlo,“ uvedl Turtak 
starší a obratem svou odměnu 10 tisíc 
věnoval dětskému oddělení nemocni-
ce.  „Tam také zachraňují životy,“ dodal 
skromně, za což sklidil vřelý a zaslou-
žený potlesk. (lan)

Liberec | Hejtman Stanislav Eichler, radní Pavel Novák a Pavel Petráček pře-
dali dar ve výši 10 000 korun Martinu Turtakovi a jeho synovi Martinovi ve 
výši 5 000 korun.  Navíc oba zachránci života zdravotně postižené Lenky Zim-
mermannové, kterou 8. března vyprostili z hořícího auta, obdrželi hodinky.
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O vítězích rozhodlo oblastní kolo 
Vratislavická severočeská porta, 
které se již tradičně konalo 11. 
dubna ve Western clubu v Liberci – 
Vratislavicích nad Nisou a přineslo 
radost všem, kteří mají rádi folk, 
country či trampské a bluegrassové 
písničky.
Na pódiu se představilo 9 soutě-
žících. Vedle vítězů – Dua D + 22, 
které bylo kupodivu trojčlenné 
(Anna a Jan Drábkovi a Jakub Svo-
boda), a Dua Marie Havlová a Mi-
lan Krejsa, ještě Duo Passage a hos-
té, těch přijelo rovnou šest (David 
Watzl, Jaroslav Kuchař, Markéta 
Šiffelová, Petra Štěpánková, Jan 
Klupa a Martin Kasa), KaBáJa z Li-
berce (Kateřina Novotná, Kateřina 
Císařová a Bára Purmová), sólistky 
Tereza Kosová a Hana Vosátková, 
obě z Liberce, Weslooy z Liberce 
(Jan Vávra a Josef Beránek), Kate-
řina Králová s Ladislavem Ouhrab-
kou ze Železného Brodu a liberec-
ká skupina Větrno (Pavel Déčko, 
Vinklář, Zuzana Agens Pořízková, 
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Výstava Josefa Hyzlera
Český Dub | Sezonní výstavu obrazů architekta Josefa Hyzlera nazvanou Člo-
věk, krajina a jeho sídla lze vidět v Podještědském muzeu v Českém Dubu.

Výstavu, která podle ohlasů ná-
vštěvníků patří ke kulturním poči-
nům roku v celém Podještědí, zahá-
jili ředitel muzea Tomáš Edel a kurá-
torka výstavy Helga Turková. 
„Josef Hyzler již jako student po vzoru 
starých mistrů poznal, že k úspěšné ar-
chitektonické tvorbě je nutné ovládat 
kresbu a návaznou malbu. Základy 
obojího získal v ústavu kreslení a mal-
by založeného při ČVUT prof. O. Bla-
žíčkem při škole architektury v Praze. 
Osobního vážného zaujetí pro malbu 
využil autor i mimoprofesně ve vzác-
ných chvílích osobního volna, kdy se 
snažil výtvarně pojmout obdivovanou 
lidovou architekturu v krajině, i kra-
jinu samotnou, zvláště tam, kde byly 
její přírodní kvality ohroženy bezo-
hlednými zásahy soudobé technické 
civilizace,“ uvedl na vernisáži Tomáš 
Edel a připomněl, že Josef Hyzler 
přesně v den vernisáže oslavil 85. 
narozeniny.
Své oblíbené motivy, ke kterým se 
po léta „Karel IV. mezi památko-
vými architekty“ vracel, nacházel 
v Čechách, v menší míře i v půvabu 
vesniček v Podještědí. Mimořád-
né zaujetí cítil ke krajině Vysočiny 
mezi Velkým Meziříčím a Třebíčí. 
Obdiv choval ke Slovenskému Spiš-
sku, proslulém svojí dochovanou 
gotickou architekturou a rozsáhlými 
celky málo narušené lidové dřevěné 
architektury, citlivě rozmístěné v pa-
nensky čisté přírodě v okolí Ždiaru 
pod Tatrami. Ale i spišská města, 
městečka i vesnice byly tehdy ještě 
dosti bohaté na pomalu mizející his-
torickou zástavbu, zajímavě svéráz-
nou ve srovnání s příklady zástavby 
našich českých a moravských měst 
a vesnic.
Vystavené práce, mezi nimž je na-
příklad i obrázek nazvaný Jaro v Ce-
tenově u Hlavice z roku 1976, před-

stavují jen omezený výběr zájmové 
mimoprofesní činnosti ing. arch. 
Josefa Hyzlera (narozen 5. 4. 1923 
v Mukařově u Mnichova Hradiště), 
který své odborné vzdělání získal 
na Fakultě architektury a pozemní-
ho stavitelství při ČVUT v Praze. Již 
jako pokročilý student byl vyzván 
prof. O. Stefanem ke spolupráci při 
výkonných, záchranných pracích ve 
vzácném raně gotickém areálu kláš-
tera sv. Anežky na Františku, (tehdy 
ještě blahoslavené), které za další 
čtrnáctileté činnosti později i samo-
statně vedl.
Následným celoživotním zaměst-
navatelem se stal Státní ústav pro 
rekonstrukci památkových měst 
a objektů v Praze, kde projekto-
val a vedl obnovu řady dalších 
významných českých kulturních 
památek - zámek, renesanční mlýn 
a hradby v Tachově, renesanční 
radnici ve Stříbře, kostel sv. Máří 
Magdaleny v Karlových Varech, 
další kostely v Jáchymově, Žluti-
cích, v Praze obnovu zrušeného 
kostela sv. Vavřince Pod Petřínem 
a četné další. 
Výstava potrvá v Podještědském 
muzeu do 30. září, otevřeno je od 
středy do neděle od 9 do 12 a od 13 
do 17 hodin. (lan)

Josef Hyzler 

Vratislavická porta poslala do fi nále dvě dua
Vratislavice nad Nisou | Duo Marie 
Havlová a Milan Krejsa z Krupky 
získalo Interpretační portu, Duo 
D + 22 z Jablonce nad Nisou Autor-
skou portu a postupují do národního 
fi nále v Řevnicích, respektive do me-
zinárodního fi nále Porty v Ústí nad 
Labem. Úspěšnou akci zajímavě mo-
deroval Jarda Handlíř, člen liberecké 
country skupiny Sešlost.

Koncertování s Gottem
je pro Moniku dárek

Jediným městem v severních Čechách, které si vybral pro své turné Karel 
Gott, je Ústí nad Labem. Na jeho megakoncertu v neděli 3. 5. na tamním 
zimním stadionu vystoupí jako „narozeninový“ host zpěvačka Moni-
ka Absolonová.

 Jaký dárek chystáte pro posluchače? Jaké máte přání 
pro oslavence Karla Gotta, který letos oslaví sedmdesát let?
Nabídku na koncerty s Karlem Gottem beru jako dárek, ale pro 
sebe samotnou. Moc se na ně těším! Repertoár právě řeším, ale 
určitě ode mě posluchači uslyší písně z muzikálu Dracula, Kleo-
patra a pár dalších. Přání pro Karla? Aby stále rozdával radost 
svým umem, byl zdravý a spokojený po všech stránkách.

 Jde o megakoncert s obrovskou scénou a mnoha efekty. Jak 
jste se k této nabídce dostala?
Někdy loni v listopadu se ozval doktor Janeček 
a dal mi tuhle krásnou nabídku. Navíc na 
koncertech ještě vystoupí Leona Machál-
ková a Felix Slováček, a to je velmi příjem-
ná společnost. Takže nebylo co řešit.

 Účinkovala jste někdy již s Karlem 
Gottem?
Bohužel ne. Je to poprvé a moc se tě-
ším! Karla si nesmírně vážím nejen 
jako jedinečného umělce, ale i velmi 
milého a laskavého člověka.

 Koncert doprovází orchestr Felixe 
Slováčka. Jak se vám zpívá s tak vel-
kým tělesem?
S orchestrem Felixe Slováčka naopak 
vystupuji poměrně často a vždycky je 
to super! Jak už jsem řekla na začátku, 
tahle nabídka byla pro mě dárkem.

 Vypadáte skvěle, jak to děláte?
Jéé, děkuju moc. Jak to dělám? Maluju 
se, dělám si legraci. Snažím se o sebe 
trochu starat, ale nic se nemá přehánět.

 Když už jsme začali fi gurou, čeho si vší-
máte na chlapech nejvíce?
Očí, hlasu, vůně? Všeho, nebo ničeho. Jak kdy, 
jak u koho…

 Jak by se měl chlap chovat?
Jako  muž gentleman. A navíc normální…

 Co vzkážete fanouškům?
Moc se na vás těším! Přijďte v hojném počtu, 
bude to opravdu skvělá událost! Užijte si jaro, 
mějte se moc hezky a nedejte se! 
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Text a foto: Rudolf Dlouhý 

Text: Metropol
Foto: archiv Moniky Absolonové

David Davidě Vaniš, Katka  Procház-
ková a Martin Machura.
„Konkurence byla letos velice vyrovna-
ná, i když přijelo méně kapel a folka-
řů. Nakonec zvítězilo zkušené krupské 
Duo M + M, které tu soutěžilo už po-
čtvrté a obhájilo loňské prvenství. Před 
druhým Duo Passage a hosté vyhráli 
Marie a Milan o jediný bod,“ uvedl 
člen poroty Adam Radiměřský, býva-
lý kytarista a zpěvák skupin Sešlost 
a Rendez-Vous s tím, že v Interpre-
tační portě skončilo třetí Duo D + 
22, které vybojovalo i Diváckou por-

tu a postupuje do Mezinárodního 
fi nále s písničkami Věnuj srdce a Za-
stávka Naděje.
„Tam to však ještě nemají jednoduché, 
neboť ve fi nále Autorské porty se utká 
jen deset písní, které z 30 vítězných 
skladeb z oblastních kol vybere ano-
nymní porota,“ doplnil Jan „Jeńk“ 
Rubeš z České tábornické unie – Osa-
da Jizera a Trampská osada Severka, 
které byly organizátory oblastní 
Vratislavické porty a připomněl, že 
si lze u pořadatelů objednat CD nebo 
Mp3 s nahrávkami soutěžních písní 
z letošního festivalu i let minulých.
Na závěr setkání se uskutečnil tra-
diční Western bál, který bravurně 
odehrála liberecká country kapela 
Sešlost, nechybělo předtančení sku-
piny The Wings a bohatá tombola. 
Za rok tedy ahóój, snad už v rekon-
struovaném Western clubu.  
České národní fi nále se koná 26. až 
28. června v Řevnicích. Hosty tu bu-
dou mimo jiné Janoušek, Lenk, Redl, 
Asonance, Pavel Dobeš, Kamelot, 
Poutníci, Nezmaři, Pavel Žalman Lo-
honka a další.
Mezinárodní fi nále Porty je v Ústí 
nad Labem 23. až 25. července. Jako 
hosté přijedou třeba Greenhorns, 
Pavel Bobek a Petr Kocman, Kapi-
tán Kid, Jiří Suchy, Pacifi k, Hop Trop, 
Naďa Urbánková a Bokomara, Folk 
Team. 

Na Countrybále hrála dvěma stovkám návštěvníků již pošesté liberecká country kapela Sešlost.  

Skupina Větrno
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Naopak škála služeb je stále širší 
a v mnoha směrech srovnatelná se 
službami v zařízeních na úrovni fa-
kultních nemocnic či speciálních kli-
nik. Vedení nemocnice se snaží, aby se 
vývoj nezastavil a vznikala zde nová 
centra vybavená příslušnými akredi-
tacemi. Za zdravotní péči v manage-
mentu nemocnice odpovídá lékařský 
ředitel, kterým je druhým rokem 
MUDr. Martin Zítek, současně primář 
dětského oddělení.

 Co má takový lékařský ředitel na 
starosti?
Kolektiv nového vedení Krajské ne-
mocnice Liberec, a. s., pracuje dva 
roky. Já mám na starosti zdravotní 
péči, lékaře, zdravotní sestry a ostat-
ní personál, aby ve své podstatě 
nemocnice fungovala tak, jak má. 
Máme každý své kompetence tak 
jako v jiných zdravotnických zaříze-
ních, ale co je bezvadné, a to všude 
není, že mezi sebou neformálně 
komunikujeme, takže každý jsme 
informován o svém úseku a co se 
týká odborné stránky i napříč celým 
vedením. Nikdo nehraje sólo hru. To 
je proti minulosti, kdy každé odděle-
ní pracovalo téměř izolovaně, velká 
přednost. Jsem ve funkci lékařského 
ředitele krátce, proto se hodně učím 
od starších a zkušenějších kolegů, 
a to především z pohledu manažera 
či ekonoma. Je to týmová práce a já 
jsem rád, že v nemocnici máme pri-
máře, lékaře a sestřičky, se kterými 
se mi dobře spolupracuje. Myslím si, 
že všichni pochopili, že vedení ne-
mocnice nepracuje jen ve prospěch 
pacientů, ale také ve prospěch jich 

samých.
 Nejste jen lékařský ředitel, ale 

také primář dětského oddělení. Jak 
to všechno zvládáte?
Funkce ředitele je hodně o adminis-
trativní práci, protože přes zdravotní 
úsek jde spousta věcí, jež se týkají 
poskytování zdravotní péče. Je to 
i řešení stížností, rozhodování o kon-
cepci, rozvíjení oboru, komunikace 
s ministerstvem zdravotnictví, s kraj-
ským úřadem, s pojišťovnami apod. Je 
to široký záběr, ale když máte kolem 
sebe lidi, kteří jsou schopni se svým 
úsekům věnovat poctivě a naplno, 
pak je to dobře zvládnutelné. Nejsem 
příznivcem schůzování. Každé ráno si 
probereme zásadní věci a cíle a jed-
nou za čas máme schůzky s primáři 
či vrchními sestrami. Důležité je mít 
přehled o dění na odděleních a když 
se vyskytnou problémy, věnovat se 
jejich řešení.

 Občas slýcháváme z různých zdra-
votnických zařízení stesk po nedo-
statku zdravotnického personálu. 
Jak na tom je nyní krajská nemocni-
ce po této stránce?
Co se týče lékařů, nějaké výrazné pro-
blémy nemáme. Čas od času se vyskyt-
ne úbytek zejména na úsecích s méně 
atraktivními obory, ale i přesto stále 
ještě splňujeme podmínky, které nám 
kladou zdravotní pojišťovny. Jsme vel-
ká nemocnice a máme tedy možnosti 
nabídnout zejména mladým lékařům 
velmi dobré podmínky a stabilizovat 
si je. Větší problémy však mohou na-
stat za několik let, a to v celé ČR, kdy 
se začne projevovat postupný úbytek 
studentů na lékařských fakultách. 

Špičková péče, neregionální působnost
Liberec | Krajská nemocnice Liberec, a. s., dosáhla v posledních letech obratu 
v hospodářských výsledcích. Důležité však je, že se tak nestalo na úkor kvality 
péče o pacienty.

Největší úbytky vidím mimo nemoc-
nici, a to v řadách praktických lékařů. 
Ti z nich, kteří před 15 lety v rámci 
privatizace zakládali své ordinace, 
jsou dnes většinou už před důcho-
dovým věkem. Je možné, že vlivem 
ekonomické krize se někteří lékaři, 
kteří dali přednost službě v různých 
fi rmách, se vrátí ke svému poslání, 
k jistotě a v celku k dobrým platům ve 
zdravotnických zařízeních. Problém 
dostatku zdravotních sester je ještě 

větší, když ho prohloubil 
systém vzdělávání, kdy je 

pro výkon funkce zdra-
votní sestry vyžado-

váno minimálně 

vyšší odborné vzdělání. Absolventi 
střední zdravotnické školy jsou pou-
hými zdravotnickými asistenty, kteří 
nejsou schopni vykonávat práci, jež 
přísluší zdravotní sestře. Proto kaž-
dá sestra, která odchází do důchodu, 
nám vytváří určitý problém. Prokla-
mace, že se do Česka budou dovážet 
zdravotní sestry z východu, je velice 
špatná a nereálná.

 Čeká krajskou nemocnici v do-
hledné době další vývoj?
Naše zařízení, na jehož počátku byla 
větší okresní nemocnice, absolvovalo 

během posledních 15 let několik vý-
vojových skoků, ve kterých bylo 
vytvořeno několik nových oborů, 
jež v současné době poskytují 
špičkovou péči a mají neregio-
nální působnost. Je to například 
neurochirurgické centrum, vede-
né docentem Suchomelem, které 
v současné době patří mezi nej-
lepší pracoviště v ČR, trauma-
tologické centrum, onkolo-
gické centrum, což jsou 
oblasti, které mají statut 
pracovišť uznaných 
ministerstvem zdra-
votnictví. Z okresní 
nemocnice jsme 

se díky šíři a kvalitě služeb a počtu 
lůžek dostali během poměrně krátké 
doby na téměř srovnatelnou úroveň 
s některými fakultními nemocnice-
mi. Chceme, aby některé obory se 
dál profi lovaly a abychom například 
vytvořili větší neurocentrum, které by 
poskytovalo péči o pacienty s cévními 
mozkovými příhodami. Máme k tomu 
špičkovou kardiologii se zkušenými 
kolegy, kteří z hlediska intervenční 
kardiologie poskytují zcela srovnatel-
nou péči, jako některé pražské kliniky. 
Máme a hodláme rozvíjet hrudní chi-

rurgii, což je významná 
záležitost.

 Vaše nemocnice 
prošla v minulých 
dnech recertifi -
kací?
Řídíme se ISO 

9001:2001 a už jsme podruhé úspěš-
ně prošli recertifi kací. Platnost je na 
další rok, ale současně se hodláme 
ucházet i o akreditaci. Obojí směřuje 
k jedinému cíli a naši zaměstnanci to 
během uplynulých tří let již pochopili. 
Dosáhnout toho, aby díky nastavení 
určitých norem byl pobyt pacienta ve 
zdravotnickém zařízení naprosto bez-
pečný. Je škoda, že toto snažení zdra-
votní pojišťovny ještě nezohlednily, 
ale věřím, že brzy k tomu dojde.  

„Naše oddělení má jednu historickou 
zvláštnost, že se stará o nedonošené děti. 
Patříme mezi skupinu pracovišť v rámci 
ČR, která mají statut perinatologického 
centra, to znamená, že můžeme posky-
tovat komplexní péči o nedonošené děti 
o hmotnosti 1 500 gramů. Tato péče má 
v Liberci dlouhou tradici. Pamatuji se, 
že když jsem ještě pracoval ve Fakultní 
nemocnici v Hradci Králové, bylo toto 
pracoviště liberecké nemocnice už jme-
nováno vedle fakultních center mezi 
nejlepšími v ČR. Druhou třešničkou na 
dětském oddělení, s kterou bych se chtěl 
pochlubit, je oblast dětské neurologie. 
V Česku mnoho dětských neurologů ne-
pracuje a já mám to štěstí, že na našem 
oddělení máme dva skvělé specialisty. 
Jeden je sice už v důchodovém věku, ale 
druhému mladšímu kolegovi dokázal 
předat cenné zkušenosti,“ říká primář 
Zítek.

 Co zásadního se změnilo v pediat-
rii na vašem oddělení?
Naše pediatrie má rovněž dobrý zvuk 
a skvělou historii, když připomenu 
jména v Česku uznávaných odbor-
níků - primářů Šťovíčka a Pazourové, 
kteří zdejší pracoviště rozvinuli na 
špičkovou úroveň. Pediatrie udělala 
velký pokrok i v posledních letech, 
a to díky zkušeným kolegům. Stačí 
porovnat dobu léčby. Když jsem do Text a foto: Pavel Aur

Pediatrie má dobrý zvuk a skvělou historii
Liberec | V jednom z nejmoderněj-
ších pavilonů Krajské nemocnice 
Liberec, a. s., je soustředěna péče 
o ženu a dítě. Dětské oddělení je 
rozděleno na pediatrii, zahrnující 
péči o děti a mládež do 18 let věku, 
kteří sem přicházejí z obvodů, od-
borných poraden, ale také k akut-
ním a plánovaným operačním zá-
krokům, a na neonatologii (péče 
o novorozence). Zdravotnickou péči 
na tomto oddělení přiblížil primář 
MUDr. Martin Zítek.

liberecké nemocnice nastupoval, tak 
děti ležely na oddělení dva i tři týd-
ny, dnes je průměrná doba pobytu 
dítěte na oddělení čtyři dny. Snaží-
me se, aby děti byly v nemocnici co 
nejkratší dobu a pokud je to možné, 
šly raději domů. Naším trendem také 
je, aby na oddělení byly hospitalizo-
vány děti s maminkami. Přináší nám 
to určité problémy prostorové, ale 
ty zatím úspěšně řešíme. V loňském 
roce jsme měli ze 4 000 hospitalizací 
zhruba 1 200 případů doprovodu dětí 
rodiči.

 Můžete připomenout další specifi -
ka vašeho oddělení?
Další zvláštností je poměrně rozsáh-
lá jednotka intenzivní péče, která 
díky zázemí nemocnice je zřejmě 
největší v Libereckém kraji, schopná 
poskytnout nejkomplexnější péči. 

Centralizují se na ní děti, které jsou 
akutně nemocné, nebo mají ohrože-
né některé životní funkce. Jinak je 
úspěšnost léčby dětí hodně závislá 
na spolupráci s rodiči. Ne každé dítě 
je schopno uvést, co ho bolí. Musíme 
tak komunikovat s maminkou, a ta 
se často stává prostředníkem mezi 
námi a dítětem. 

 Vraťme se ještě k problematice 
nedonošených dětí. Dochází k pokle-
su v Libereckém kraji, nebo je to jev 
stabilní?
Na výskyt nedonošených dětí má 
velký vliv životní prostředí a sociální 
podmínky, proto je nejvyšší v býva-
lých krajích Severomoravském a Seve-
ročeském. U nás se porodnost nedo-
nošených dětí nyní pohybuje kolem 
osmi procent. Momentálně roste tak, 
jak se zvyšuje celková porodnost. Ce-

lostátní průměr porodnosti nedonoše-
ných dětí je zhruba 6,5 procenta.

 Kolik jste měli v loňském roce na 
vaší porodnici porodů?
Loni jsme měli 1 600 porodů, což 
je zhruba o 150 víc než v roce 2007. 
Zvýšil se i počet narozených dvojčat 
a trojčat.

 Liberecká nemocnice, resp. její 
neonatologické oddělení získalo 
už v roce 2003 titul UNICEF Baby 
Friendly Hospitál. Jste jeho držiteli 
dosud?
Ano. Držení tohoto titulu zaručuje 
matce dodržování přátelského vzta-
hu nemocnice k ní. Smyslem je naučit 
matky v průběhu jejich pobytu u nás, 
a to v deseti krocích, jak m ají pečo-
vat o své dítě a jak je správně kojit. 

Text: Pavel Aur, foto: Libor Slavík

Webové stránky
četl miliontý 
návštěvník

Liberec | Internetové stránky Kraj-
ské nemocnice Liberec, a. s. – www.
nemlib.cz měly k datu 15. dubna 
2009 miliontého návštěvníka. Sta-
tistiku návštěvnosti sleduje a vy-
hodnocuje webmaster Libor Slavík 
již od 1. listopadu 2004, kdy na nich 
tehdy hledalo informace denně 
okolo 200 uživatelů. 

S jejich razantní změnou, která 
přišla s nástupem nového vedení  
Krajské nemocnice Liberec, a. s., (to 
je od 1. července 2007) a představo-
vala zcela novou obsahovou i gra-
fi ckou strukturu, se počet lidí vyhle-
dávající informace na www.nemlib.
cz více než šestinásobně navýšil. 
Dnes navštěvuje webové stránky 
největšího zdravotnického zaříze-
ní v Libereckém kraji denně okolo 
1 300 lidí (!). Za touto příznivou sta-
tistikou stojí určitě denní aktuali-
zace dat, formulář v odkazu „PIŠTE 
NÁM“, který denně s dotazem, hod-
nocením či konkrétní připomínkou 
odešle zhruba 10 lidí. V neposlední 
řadě je to i multimedializace webu, 
kdy si mohou uživatelé, kromě 
klasického textu, udělat obrázek 
o nemocnici pomocí videa či audia, 
většinou přibližující činnost kon-
krétního oddělení. 
Nejen tato příznivá statistická 
data motivují k neustálému za-
dávání aktuálních a zajímavých  
informací i k jejich technickému 
vylepšování, vedoucímu k rych-
lejšímu a pohodlnějšímu zisku 
žádaných informací.  Ke sledová-
ní počtu návštěvníků je využíván 
systém www.toplist.cz.  (aur)
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Není na světě nic, co by šlo udělat hůř a levněji, bylo správné znění tajenky v minulém čísle. Na deštník Severočeského Metropolu se může těšit Jiří Hruboň z Liberce. Pro úspěšného vylosovaného 
luštitele dnešní křížovky je připraven SET-TOP BOX. Těšíme se na vaše odpovědi na adresách: Severočeský Metropol, Kostelní 10/5, 460 01 Liberec, nebo krizovkaliberec@tydeniky.cz (napište telefonní 
spojení, abychom vás mohli kontaktovat)  nejpozději do 4. května 2009. Příjemnou zábavu a hodně štěstí. 

METROPOL horoskop od 27. 4. do 10. 5.

Sestavila:  Ludmila Petříková
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Beran 21. 3. - 20. 4.
Touha dát věcem vnitřní řád 

je pro vás hnacím motorem. Ovšem vaše 
bohémské založení je v opozici, proto to 
musíte nějak srovnat. Vyjeďte si s přáteli 
na jarní výlet do přírody,  nebo se víc vě-
nujte rodině.

Býk  21. 4. - 21. 5.
Čekají vás nevšední zážitky. Váš 

entuziasmus a neustálá chuť něco vytvá-
řet a podnikat jsou tou správnou hybnou 
silou příštích závratných událostí. Pozor, 
abyste se do nich nevrhali příliš bezhlavě.

Blíženci  22. 5. - 21. 6.
Jste takoví, jací jste a jen vy sa-

mi víte, čeho všeho jste schopni. A je toho 
opravdu dost a všichni vaši přátelé, milen-
ci i milenky, manželé a manželky, příbuzní, 
podřízení i šéfové se mají na co těšit.

Lev  23. 7. - 23. 8.
K vám neodmyslitelně patří ima-

ge kliďase a pohodáře. Jen vy sami dobře 
víte, že to není pravda. Jste zmítáni nejisto-
tou, pochybnostmi a závislostí na mínění 
druhých. Zbavte se toho a jednejte za sebe.

Rak  22. 6. - 22. 7.
Čekejte období plné příjemných 

změn. Jste ve výborné kondici a už na 
dálku z vás vyzařuje pozitivní energie. Vy-
užijte toho třeba na konkurzu do nového 
zaměstnání nebo u talentových zkoušek. 

Ryby 20. 2. - 20. 3.
Nenechejte se rozložit někým, 

kdo za to vůbec nestojí. Mějte víc rádi 
sami sebe a ignorujte všechny, kteří 
se vám snaží vnutit, že jsou krásnější, 
chytřejší a lepší než vy. Je to naopak 
a oni vám závidí.

Vodnář  21. 1. - 19. 2.
Nepouštějte se do sporných de-
bat ani do řešení otázek o změ-

ně vašeho zevnějšku, natož o životním 
postoji. Nedopadlo by to dobře, proto jen 
raději shovívavě mlčte a usmívejte se. To 
vás zachrání.

Kozoroh  22. 12. - 2O. 1.
Nestyďte si připustit, že se chcete 

stát stejnými ikonami jako Barack a Mi-
chelle Obamovi. Nutno přiznat, že když 
na tom budete cílevědomě pracovat, tak 
máte šanci být jako oni very successful!

Střelec  23. 11. - 21. 12.
Váš šarm a schopnost ovlivňovat 

lidi kolem vás je až neuvěřitelná. Neměli 
byste si ale zahrávat s těmi, kteří vám 
bezmezně důvěřují a kteří vám své city 
servírují na talíři. Soupeřte s těmi, kteří 
jsou silnější.

Štír  24. 10. - 22. 11.
Vylepšíte si vaše už tak dost sil-

né sebevědomí tím, že nezištně pomůže-
te někomu, kdo to velmi potřebuje. Nejste 
ale tak samaritánští, jak se zdá a od toho, 
komu jste pomohli, čekáte  vděčnost. 

Váhy  24. 9. - 23. 10.
Jste těžce urážliví a občas dost 

rádi vyvoláváte zbytečné konfl ikty. V lás-
ce vám to škodí, ale v čem budete mít 
úspěch, je hra. Máte šanci, že vyhrajete 
jakoukoliv sázku, proto si nezapomeňte 
vsadit. 

Panna  24. 8. - 23. 9.
Záříte spokojeností a štěstím 

a to je pro mnohé lidi neodpustitelné. 
Nedávejte svoji převahu tak často na 

odiv, vyhnete se závistivým 
reakcím a ušetříte si 

hodně nepříjemností. 
Bohužel to tady tak 

chodí.

Okolo
Východní 
Němec

Peřej
Světle 
fialový

Občan 
Padovy

Obchodní 
příručí

Pokrmový 
tuk

Iniciály 
dirigenta 
Talicha

Vaječná 
buňka

Tátův
táta

Cedník
Dobytčí 
nápoj

Starší 
solmizační 

slabika

Lesní 
podrost

Druh 
papouška

Obyvatel 
středních 

Alp

Česko-
slovenská 
měnová 
jednotka

Hladká 
pneumatika

Lákadlo

Větřík

Zvíře
nosící 

břemena

Báťuška

Podoba 
jména
Olga

Výherní 
poukázka

Staro-
germán

Krátké 
kabáty

Nebojsa 
(knižně)

Internetová 
debata

Náš slavný 
fotograf

Značka
elektron-

voltu

Plynný 
zbytek po 

ohni

Dětské WC

Autor
obrazu
Bitva

u Lipan

Známý
brazilský
prozaik
(Jorge) 

Město
ve

Švédsku

Peněžní 
soustava

Slovenský 
Láďa

Kulovitá 
bakteie

Sarmat

Symbol 
lásky

Andula
Důrazný 

nesouhlas

Textilní 
rostlina

Kubikulův 
kamarád

Od

Karabáč

Obtížná
volba

Američan 
(žertovně)

Polák 
(básnicky)

Ruská
řeka

NAPOVÍME: 
Kubula, Che,
Adams, petit,
makadam, le.

Německé 
auto

Indiánský 
reliéfní

kůl

Výkvět 
společnosti

Drobotina
Římská 
čtyřka

NAPOVÍME: 
Rét, Yn, ut,

komi, ovum,
Dlabola, di.

Druhý
prezident 

USA

Bláhovec

Bravo

Tašky 
potravin

Svazky
klestí

Náš náklad-
ní vůz

Rodič 
(knižně)

Italsky
„ze“

Rod 
bičíkovců

Hlas
kukačky

Adam 
(domácky)

Poukázka
na zboží

Klus

Elektro-
materiál

Povel
pro psa

Světlá
barva

Plaz

Hlavní
město

Afghánis-
tánu

Název stup-
ně písma

Hle
(nářečně)

Hutnický 
polotovar

Přezdívka 
Guevarry

Ptáče

Zkratka 
komorního 
orchestru

Metoda 
stavby
silnic

Hornická 
svítilna

Měsíční 
„moře“  

Sklad
slámy

2

1

3

4
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Tipsport arena Liberec
Jeronýmova 570/22 • Liberec 7 • e-mail: info@tipsportarena.cz

800

KRYOKOMORAKRYOKOMORA

CENA: od 300 K  / 1 vstup PERMANENTKY V PRODEJI

Moderní mrazící za ízení, v n mž mohou všichni lidé
v p im eném zdravotním stavu a p i dodržení správného
postupu aplikovat metodu celot lového extrémního chladu
(CChT) a upev ovat si tak zdraví nebo zmír ovat t lesné
p íznaky civiliza ních chorob. 
Kontakt a rezervace: +420 488 048 120, liberec@kryocentrum.cz

BOWLINGBOWLING

CENA: od 260 K  / 1 hod.

10 moderních bowlingových drah spl ující sv tové parametry.
Sou ástí bowlingu je i restaurace s koktejl barem. Možnost
realizace sout ží i  remních akcí. Speciální dráhy pro
handicapované.

Kontakt a rezervace:   +420 489 201 301, bowling.live@volny.cz

SOLNÁ JESKYNSOLNÁ JESKYN

CENA: od 110 K  / 50 min. PERMANENTKY V PRODEJI

Jeskyn  vystav ná z n kolika druh  barevných solí
z nejr zn jších solných dol  a mo í. Pobyt v solné jeskyni
se stal v poslední dob  jednou z nejpopulárn jších metod
pro lé bu a prevenci onemocn ní horních cest dýchacích,
dermatologických a dalších onemocn ní.
Kontakt a rezervace: +420 488 048 120, liberec@kryocentrum.cz

ORIENT. MASÁŽEORIENT. MASÁŽE

CENA: od 350 K  / 30 min. PERMANENTKY V PRODEJI

P ij te zapomenout na denní starosti, stres, únavu a sv te
se do rukou kvali  kovaných terapeutek z Indonésie. Jávská
a thajská masáž p ináší naprosté uvoln ní, uklidn ní p i
nadm rné psychické a fyzické zát ži. 

Kontakt a rezervace: +420 488 048 120, kontakt@salonjava.cz

Za odpověď vstupenka
na koncert Lucie Bílé
Lucie Bílá vystupuje s kapelou Petra Maláska - byla 
správná odpověď na otázku zveřejněnou v minu-
lém čísle. Správně odpověděla a vstupenky na kon-
cert Lucie Bílé 21. dubna v Tip Sport areně v Liberci 
obdržela Jana Musilová.
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Profesní životopisy včetně fotografi e
zasílejte do konce ledna na adresu:

personalistika@tydeniky.cz

spolupracovníky
redakce

z Libereckého kraje
Českolipska,

Jablonecka, Liberecka

Profesní životopisy zasílejte
do konce května na adresu:

volfova@tydeniky.cz

Nejmodernější
novinový projekt v ČR

hledá

V prodejně dále najdete: NÁBYTEK - MODERNÍ, STYLOVÝ, KOVANÝ, RUSTIKÁLNÍ, TEAKOVÝ, KUCHYNĚ, 
KERAMIKU , PROUTÍ ,TEXTIL ,OBUV a mnoho dalšího zboží.

Nově nábytek zdravého spaní: MATRACE a ROŠTY

NEJVĚTŠÍ A NEJLEVNĚJŠÍ NÁBYTEK VE SMRŽOVCE NEJVĚTŠÍ A NEJLEVNĚJŠÍ NÁBYTEK VE SMRŽOVCE 
a okolí na ploše 2000 m2 

( hlavní tah Harrachov - Liberec)

KAŽDÝ MĚSÍC NOVÉ ZBOŽÍ ZA BEZKONKURENČNÍ CENY

KAŽDÝ MĚSÍC NOVÉ ZBOŽÍ ZA BEZKONKURENČNÍ CENYOtevřeno: 
Po - Pá  9.00 - 17.00 hod. 
So  9.00 - 12.00 hod.

Prodejnu najdeteProdejnu najdete
v objektu bývalé firmy SEBA,v objektu bývalé firmy SEBA,

Dolní Smržovka Dolní Smržovka 
tel.: 723 633 228, 483 306 747tel.: 723 633 228, 483 306 747

„Nabídka generálního manažera Cti-
bora Jecha mě překvapila, ale zároveň 
potěšila. Hokejová veřejnost Bílé Tygry 
považuje za špičkový český klub, tudíž 
si té nabídky cením. Probrali jsme to 
s Vláďou Růžičkou, protože šlo o citlivé 
rozhodnutí z hlediska Slavie. Vláďa se 
hned po play-off začal věnovat národní-
mu týmu, a proto jsem to chtěl řešit co 
nejdříve,“ uvedl Jiří Kalous s tím, že 20. 
dubna začala v Liberci letní příprava 
na novou sezonu. 
„V extralize se pohybuju od šestadevade-
sátého, dlouho jsem pracoval s Vláďou. 
Díky těmto zkušenostem je nabídka 
Liberce pro mne nový impuls,“ dodal. 
S tím, že od vedení dostal informa-
ce a má tak přehled o tom, s kým se 
počítá a s kým se jedná. A bude toho 
hodně – příchodů i odchodů.

Bílí Tygři hlásí odchody
Liberecký dres již nebudou v příští 
sezoně oblékat útočník Václav Pletka 
a obránce Lukáš Zíb. Oběma vyprše-
la smlouva a klub jim další nenabídl. 

Pokračovat v klubu nebudou ani for-
vardi Ondřej Hruška, Richard Rapáč 
a Stanislav Procházka, kteří působili 
v loňské sezoně převážně na farmě 
v Benátkách.
Dalším hráčem, který Liberec opouští, 
je obránce Václav Kočí, kterému také 
vypršela smlouva a v další kariéře 
chce pokračovat v jiném klubu. „Plet-
kovi se Zíbem vypršela smlouva a roz-
hodli jsme se jim další nenabízet. Svoji 
roli hrála i ekonomická náročnost jejich 
kontraktů. V době ekonomické krize, kte-
rá si vyžádala výrazné snížení rozpočtu, 
jsme dali přednost našim odchovancům. 
Každopádně pro náš klub odvedli v mi-
nulosti hodně práce, za kterou bych jim 
chtěl poděkovat. Hruška s Rapáčem od 
nás dostali možnost hledat si nové an-
gažmá. Do našeho kádru se v minulosti 
neprosadili a ani na naší farmě v Benát-
kách, kde měli patřit k nejlepším, se jim 
nedařilo. Standovi Procházkovi vypršela 
smlouva a další jsme mu již nenabídli. 
Během těch necelých 300 zápasů, které 
za nás odehrál, většinou patřil ke klíčo-
vým hráčům týmu a v liberecké historii 
mu patří významné místo. Kočímu u nás 
skončila smlouva a vypršelo hostování, 
které měl od nás do Mladé Boleslavi. 
Hráč má dál zájem působit jinde než 
v Liberci a i on proto náš tým opouští,“ 
uvedl generální manažer klubu Ctibor 
Jech.
Mladoboleslavský odchovanec Václav 
Pletka přišel do Liberce jako posila 
před play-off 2006 z Ruska, konkrétně 
Dynama Moskva. Pod Ještědem zůstal 
další tři sezony a potvrzoval roli střel-

Tygři v nové sezoně s novým trenérem
Liberec | Čtrnáctileté působení ve Slavii skončí asistent trenéra Růžičky 
Jiří Kalous a 30. dubna se ofi ciálně stane novým hlavním koučem ho-
kejistů Bílých Tygrů Liberec. Společně s dosavadním trenérem Filipem 
Pešánem a Miroslavem Kapounem vytvoří nové trenérské trio, které má 
do Liberce znovu vrátit boje o titul mistra.

ce, se kterou ho Liberec kupoval. 
Nejlépe mu vyšla hned ta první 
2006/2007, ve které nasázel sou-
peřům 20 branek. V té další ho 
trápilo zranění a odehrál nece-
lých třicet zápasů. V uplynulé 
sezoně v 46 utkáních posbíral 
35 bodů (17+18). 
Obránce Lukáš Zíb zamířil do Liber-
ce podobně jako Pletka z Ruska. 
Z Podolsku přicházel s vizitkou 
ofenzivního beka a tu bezesporu 
naplnil. Jeho ofenzivní schop-
nosti výrazně převládaly nad 
defenzivními, díky tomu pa-
třil k nejproduktivnějším 
bekům nejen Bílých 
Tygrů ale i celé ext-
raligy. V uplynulé 
sezoně se Lukáš 
Zíb stal součás-
tí trejdu za Radima Vrbatu a pomohl 
k záchraně v lize týmu Mladé Bolesla-
vi. 
Během tří sezon v Liberci se vsetínský 
odchovanec Ondřej Hruška výrazněji 
neprosadil a během 67 utkání nasbíral 
6 bodů (4+2). Většinou tak hrál na far-
mě Bílých Tygrů ve Vrchlabí, respekti-
ve Benátkách.
Slovenský forvard Richard Rapáč přišel 
do týmu Bílých Tygrů před sezonou 
2007/2008 ze zámoří, kde hrál WHL. 
Za Liberec odehrál 15 utkání s bilancí 
1 vstřeleného gólu.
Stanislav Procházka je pamětníkem 
všech sedmi extraligových sezon Bí-
lých Tygrů. Celkově v Liberci odehrál 
téměř 300 zápasů a až do loňské sezo-
ny patřil ke klíčovým hráčům. V určité 
době byl i kapitánem týmu. V uplynu-
lé sezoně zamířil na hostování na far-
mu Liberce v Benátkách a prvoligové-
ho nováčka dovedl k záchraně v lize. 
V závěru sezony působil v Ústí nad 

Labem.
Obránce Vác-
lav Kočí je libereckým od-
chovancem, ale v extralize 

již oblékl dres čtyř týmů. V minulosti 
hrál za České Budějovice, Litvínov, Bí-
lé Tygry a uplynulou sezonu strávil na 
hostování v Mladé Boleslavi. 

V Liberci skončili i 
Pabiška a Žabka

Hokejový klub Bílých Tygrů opouští 
také slovenský obránce Boris Žabka 
a útočník Lukáš Pabiška. Oběma skon-
čí k 30. dubnu 2009 v Liberci smlouva. 
„Nejprve bych chtěl oběma hráčům podě-
kovat za jejich působení v našem klubu. 
Boris Žabka již v Liberci nebude pokra-
čovat, míří do Mladé Boleslavi. O Lukáše 
Pabišku jsme hodně stáli, předložili jsme 
mu nabídku, ale rozhodl se dát přednost 
jinému klubu. Je nám to líto, ale nezbývá 
nám, než to respektovat a popřát mu 
v novém působišti hodně štěstí. V budouc-
nu ho třeba znovu přivítáme v našem klu-
bu,“ vysvětlil Ctibor Jech.
Lukáš Pabiška je liberecký odchovanec. 
Prosazoval se i v mládežnických repre-
zentacích a do dospělého hokeje vkro-

čil pod Ještědem v sezoně 2001/02. 
V extralize dosud odehrál 223 zápasů 
a získal 60 bodů (28+32). Pabiška si 
v roce 2007 vyzkoušel i reprezentač-
ní dres ČR. Slovenský bek Boris Žab-
ka přišel do Liberce před sezonou 
2006/07 z pražské Slavie. Za Bílé Tygry 
tak odehrál celkem tři sezony s bilanci 
154 zápasů a 30 bodů (9+21). 

Brankářskou jedničkou 
Liberce bude Fin Leinonen

Hokejový klub Bílí Tygři Liberec vyře-
šil roli brankářské jedničky pro příští 
sezonu. Na smlouvě se totiž dohodl 
s pětatřicetiletým fi nským gólmanem 
Tero Leinonenem, který již v závěru 
uplynulé sezony v Liberci působil. 
Nové smlouvy kromě Leinonena po-
depsalo i dalších sedm hráčů.
Leinonen by mohl v Liberci působit až 
do roku 2011, součástí roční smlouvy 
je totiž i opce pro další ročník. Kromě 
něj si liberecký klub pojistil i služby 
dalšího brankáře Jiřího Stejskala, kte-
rý má nový dvouletý kontrakt. V obra-
ně Tygrů budou i nadále nastupovat 
Lukáš Derner (dvouletá smlouva), Jan 
Holub (dva roky + opce) a David Ka-
jínek (dvouletá smlouva). Z útočníků 
podepsal novou smlouvu Jan Víšek 
(dva roky + opce). 
Opci na příští rok klub uplatnil u dal-
šího brankáře Michala Nedvídka 
a obránce Petra Hracha. I nadále pak 
počítá s dvojicí Tomáš Klimenta, Jiří 
Moravec, která v závěru uplynulé se-
zony hostovala v Mladé Boleslavi. 
„Angažováním Tera Leinonena jsme vy-
řešili post brankářské jedničky. Byli jsme 
s ním loni v závěru sezony spokojeni 
a jsme rádi, že jsme se dohodli i na další 
spolupráci,“ řekl generální manažer.  

„Naši svěřenci Miroslava Slavičová, 
studentka SOŠ, Jablonecká  Liberec, 
osmnáctiletá Jitka Šabacká, studentka 
SŠ hospodářská a lesnická ve Frýdlan-
tě a patnáctiletý Martin John, žák ZŠ 
Horní Tanvald, který se vyhlášení pro 
nemoc nemohl zúčastnit, závodí za TJ 
Seba Tanvald Handi a Sluníčko Jablo-
nec nad Nisou  získali 8 medailí ze 30, 

které Česká republika na olympiádě 
vybojovala,“ informovala náměstka 
hejtmana Zdena Synovcová,  před-
sedkyně  Společnosti pro podporu 
lidí s mentálním postižením v ČR, 
učitelka a trenérka, která na setkání 
přišla s předsedou TJ Seba Vladimí-
rem Vyhnálkem.
České hnutí speciálních olympiád, 

Šestnáctiletá Miroslava Slavičová 
(vlevo) a osmnáctiletá Jitka Šabacká 
se svými pěti medailemi.

Handicapovaní sportovci
reprezentovali Liberecko
Liberec | Handicapovaným sportovcům Miroslavě Slavičové (klasické lyžová-
ní), Jitce Šabacké (snowboard), Martinu Johnovi (snowboard) a vedoucí české 
výpravy snowbordistů Zdeně Synovcové předal náměstek hejtmana Radek Cikl 
děkovný list za reprezentaci Libereckého kraje na Světových zimních hrách spe-
ciálních olympiád 2009 v americkém Idahu. Konaly se ve městě Boise od 7. do 
13. února a zúčastnilo se jich na 3 500 sportovců z 87 zemí světa. 

kam ocenění sportovci patří, repre-
zentuje zhruba 15 druhů sportů, 
patronem organizace je baletní mi-
str a herec Vlastimil Harapes.  (lan)

Text a foto: Rudolf Dlouhý
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V pátek  5. června proběhne tradiční 
prolog závodu, do jehož čela se po-
staví jezdci na historických kolech. 
Zapojit se může úplně každý na li-
bovolném cyklistickém stroji. Z ná-

Jizerská padesátka
na horských kolech

Bedřichov l Cyklo Patria Direct Jizerské 50 se koná 5. a 6. června. I v letoš-
ním ročníku mohou všichni účastníci usilovat o titul Krále Jizerských hor. 
Titul získá každý závodník, který absolvoval zimní Jizerskou 50 a postaví 
se na start dlouhého letního závodu. Každý Král získá pamětní diplom 
a dárek. Titul Malý Král získají závodníci, kteří v zimě zvolili trať 25 km. 
Závodníci, kteří v zimě zvolili trať 50 km, získají titul Velký Král.

městí Dr. Edvarda Beneše se vyráží 
v 19.00 do Bedřichova. V sobotu 6. 
června jsou od 9.30 na programu zá-
vody na 26 a 60 km.
Termín: sobota 6. června 2009
Místo: Bedřichov v Jizerských horách
Start 60 km i 26 km: 9.30 hodin start 
proběhne hromadně ve čtyřech 
startovních vlnách dle výkonnosti
Cíl: stadion Bedřichov
Trať: 60 km, 26 km 

Výše startovného:
do 30. 5. 2009 od 5. 6. 2009

60 km
500 Kč 600 Kč

26 km
400 Kč 500 Kč
zvýhodněné startovné pro
závodníky do věku 18 let (r.n.1991) 
200 Kč 400 Kč
Zvýhodněné startovné je možné vy-
užít pouze u 26 km trati.  (rd)



Kontakt pro podnikatele a fi rm
y: Iva Baráková, tel. 607 917 244, barakova@

tydeniky.cz, inzerceliberec@
tydeniky.cz

Jizerská padesátka
Po sklářích přišli ke slovu lyžaři, zejmé-
na běžkaři, kteří od roku 1968 skvěle 
propagují Jizerky prostřednictvím 
tře tí ho nejstaršího závodu v běhu na 
lyžích na světě (po Švédsku a Norsku) – 
Jizerské padesátky. Letos na 42. ročníku 
startovalo na tratích Jizerské magistrá-
ly na pět tisíc profesionálů i rekreač-
ních běžkařů. 
„Jizerská o.p.s., která se stará o celou 
magistrálu, upravuje tratě třemi rolba-
mi a dvěma skútry, vždyť ta zasahuje od 
Oldřichova v Hájích na západě až k pol-
ským hranicím na východě. Nejseverněj-
ším bodem magistrály je směr na Nové 
Město pod Smrkem, na jižní straně Jab-
lonec nad Nisou, kde magistrála sahá až 
do Břízek,“ říká ředitelka Jizerské o.p.s. 
Milena Jelínková.

Aktivní dovolená 
Když paní Zima skončí svou vládu, při-
jdou na řadu pěšáci a cyklisté. Svým 
profi lem jsou Jizerky přijatelné i pro 
méně zdatné turisty či cykloturisty, 
včetně značených tras pro vozíčkáře.

„A okolní příroda patří k těm největším 
krásám naší obce a jejího okolí. Většina 
leží v CHKO Jizerské hory, která překypuje 
specifi ckou faunou a fl órou, jsou tu chrá-
něná oblasti rašelinišť, mokřadů, zóny 
výskytu vzácných rostlin nebo živočichů. 
Lze se tam dostat po speciálních upra-
vených stezkách či cyklostezkách,“ říká 
starosta Petr Šmaus, který v „mrtvé se-
zoně“ velí 298 usedlíkům, ale v sezoně 
až 1 500 návštěvníkům. 
A při akcích, jako je Jizerská padesátka 
na lyžích či červnová na horských ko-
lech, zaplní Bedřichov až 10 000 lidí. 
„Do Bedřichova se jezdí za aktivní dovole-
nou. Značnou část rekreantů tvoří v zimě 
sjezdaři a snowboardisté, ti tráví většinu 
času na sjezdovkách v Bedřichově na Ma-
liníku, Severáku v Hraběticích nebo na 
Albrechtickém či také Tanvaldském Špičá-
ku,“ upozorňuje Anna Šuláková. 
Cyklisté a pěší turisté mohou objevovat 
technické, kulturní a přírodní památky 
– přehrady Černá Nisa, Souš, vodopá-
dy, rádi navštěvují Novou Louku, Kristi-
ánov, Hřebínek, vyhlídku Krásnou Má-

ří, oblast Čihadel, 
Smědavu, osadu Jizerku, horu Smrk 
s rozhlednou a také pomníčky.

Putování za zatím
neexistujícím pomníkem 

Ojedinělým fenoménem Jizerek jsou 
pomníčky, rozeseté po celých horách. 
Ať už jde o vzpomínky na význam-
nou událost, výročí nebo připomínají 
něčí tragický osud. Všechny mají svůj 
příběh a připomínají události, které 
vytvářely historii Jizerských hor a lidí 
v nich žijících.
Například Bokův pomníček připomíná 
smrt člověka v horách. Najdete ho na 
svahu vrchu Milíř nad vodní nádrží 
Bedřichov. Do jeho blízkosti se dosta-
nete z Bedřichova po horské silnici na 
Novou Louku, odtud po modré Uhlíř-
skou cestou na Závory a Kateřinskou 
cestou pod vrch Milíř. 
Nebo Seibtova studánka. V roce 1840 
Antonín a Josef Seibtovi zřídili křížo-
vou cestu u pramene, který byl podle 
lidového vyprávění léčivý, ba až zá-
zračný. Dnes tu můžete zavzpomínat 
na minulé století, jeho atmosféru a li-
dovou slovesnost. Studánku najdete 
severně od rozhledny Slovanka nad 
Hraběticemi, kam dojdete z Bedřicho-
va po červené značce ke Královce a ze-
lené značce ke Slovance. A takových 
pomníčků, netradičních turistických 
cílů, je v Jizerkách bezpočet. A sta-
rosta Bedřichova Petr Šmaus slibuje 
památník 15 horolezcům, kteří v roce 
1970 zahynuli pod peruánskou horou 
Huascarán. (lan)
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08 Severočeský Metropol podporuje sportovce |  bezplatná distribuce do domácností v Libereckém krajiS přáním dobré nálady vás opět
po čtrnácti dnech zdravím,
milí čtenáři a přátelé,

když jsem naposledy před ode-
sláním do tiskárny pročítala stránky 
dnešního vydání Severočeského 
Metropolu, měla jsem dobrý po-
cit z toho, že splňuje motto novin. 
Severočeský Metropol jsou noviny 
vlídné a pozitivní, což je dnes patrné 
takřka z každé stránky. Také proto, že 
mezi námi v Libereckém kraji žijí lidé, 
kteří se svými skutky a činy zasluhují 
o to, aby se vlídně a pozitivně psalo.
Z titulní stránky na vás dnes hledí 

mladík, jenž je hrdý na svoje po-
vo lání. Rozšířil řady armády, která 
v poslední době získává na prestiži, 
což je pozitivní zpráva. 
Liberecký kraj má nejlepší turis-
tický web. Zlaté ocenění převzala 
náměstkyně hejtmana Lidie Vajne-
rová. K lepšímu se díky schválenému 
Integrovanému plánu rozvoje města 
a fi nanční dotaci bude měnit Jablonec 
nad Nisou. Navíc sbor tamní ZUŠ byl 
jedničkou v Budapešti. Blahopřejeme 
úspěšnému sboru a také rodičům 
košťálovských trojčátek, jimž byl 
„sudičkou“ hejtman Stanislav Eichler 
a přál jim mimo jiné hodně spokojený 

život. Sklářské sympozium bude - 
další pozitivní konstatování. 
Dnes máme tu čest psát o hrdinech 
– otci a synovi Turtákových, kteří po-
mohli Lence Zimmermannové, když 
byla v úzkých a zachránili jí život. 
Otec Martin daroval fi nanční odměnu 
dětskému oddělení nemocnice. 
Dárkem byla pro Moniku Absolonovou 
nabídka koncertovat s Karlem Got-
tem, který si pro svůj megakoncert na 
severu vybral město Ústí nad Labem. 
Lucie Bílá zase potěšila fanoušky v li-
berecké Tip sport areně. Koncert si 
mohla užít i čtenářka Severočeského 
Metropolu Jana Musilová.

Bílí Tygři vstupují do nové sezony 
s novým trenérem. Ať se daří jim 
a handicapovaným sportovcům, 
kteří skvěle reprezentovali Li-
berecko. 
Dnešní menu zakončíme tradičně 
výletem. Bedřichov a Jizerská 
padesátka patří neodmyslitelně 
k sobě. Cyklistický výlet v květnu by 
nebyl marný, co říkáte? 
Mějte se májově a nezapomeňte na 
polibek pod rozkvetlým stromem.

Alena Volfová
šéfredaktorka
volfova@tydeniky.cz
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Obec proslavili nejdříve skláři 
Ještě na konci 16. století bylo území 
dnešní obce pokryto rozsáhlými lesy. 
V roce 1598 podal „muž znalý výroby 
skla“ Peter Wander majiteli libereckého 
panství panu Melchioru z Redernu žá-
dost, aby mu zde bylo povoleno založit 
podnik, kde by „průsvitné tabule snad 
vyráběti mohl“. Jeho žádosti bylo vyho-
věno a tak zde vznikla rozsáhlá sklář-
ská huť. Okolo ní brzy vznikla celá ves, 
která dostala, zřejmě na paměť Mel-
chio rova otce Bedřicha I. (Friedricha) 
z Redernu, jméno Bedřichov.
A právě putování za památkami sklář-
ského průmyslu může být jedním z cí-
lů výletu do Jizerek – do nedalekého 

Kristiánova. V roce 1989 byl Muzeem 
skla a bižuterie v Jablonci zrekonstruo-
ván domek, původně hospoda, a byla 
v něm umístěna expozice kristiánov-
ského sklářství včetně dřevěného mo-
delu sklárny v době své „největší slá-

Do obce proslavené skláři
Obec Bedřichov si půjčuje přívlastek „v Jizerských horách“ oprávněně, byť ho 
používá neofi ciálně. V Česku je, stejně jako Albrechtic, více „Bedřichovů“, ale 
zatímco Albrechtice jsou v Jizerských horách i na razítku, Bedřichov zatím 
takové privilegium nemá. A to přesto, že toto horské středisko je nejčastějším 
nástupištěm do těchto malebných hor, ať se do nich vydáte pěšky, na kole nebo 
na lyžích. 

vy“. Muzeum je v letní sezoně (do 30. 
září) otevřené každý den mezi 9. a 17. 
hodinou za 10 korun. 
Prohlédnout si můžete i malý lesní 
hřbitůvek, kde na zašlých náhrobcích 
najdete jména lidí, kteří v 18. a 19. sto-
letí pomáhali vzniknout kráse a jménu 
jizerskohorského sklářského umění. 
A kdo se trefí, na začátku září (obvykle 
první sobota) se v jizerskohorské osa-
dě Kristiánov koná tradiční Mariánská 
sklářská pouť.

Atrakce pro děti
Přímo v obci je k prohlídce v noci 
osvětlený kostel sv. Antonína s novou 
křížovou cestou za hotelem Murano 
(býv. Hašlerova chata), nedaleko jsou 

rozhledny Královka či 
Slovanka. „V mi-
nulém roce nám 
v obci přibylo ně-
kolik drobných, leč 
cenných, novinek 
v podobě nového 
parku pro rodiny 
s dětmi v centrální 
části Bedřichova, 
nedaleko od parko-
viště. Jeho součástí 
jsou prolézačky 
a pískoviště v dobré 
řemeslné i umělecké 
úrovni, v podobném 
duchu je pak rekul-
tivováno i okolí bed-
řichovského kostela. 

Od minulého roku je u něj malý amfi  teátr 
s několika charakteristickými detaily 
z dílny A. Koláčkové, jenž je vhodný i pro 
menší divadelní představení, slavnosti 
a jarmarky,“ připomíná Anna Šuláková 
z Informačního centra v Bedřichově.
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Smědavu osadu Jizerku horu Smrk


